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REVISTA PRESEI 

 

 

 Klaus Iohannis se intalneste cu politicienii, sindicalistii din educatie si ONG-

urile. Tema discutiilor: "Romania Educata" 

Presedintele Klaus Iohannis va avea consultari cu mediul politic si cu partenerii 

sociali pe tema proiectului "Romania Educata", in perioada 5 - 7 iulie, la Palatul 

Cotroceni, in contextul finalizarii dezbaterii publice, transmite Administratia 

Prezidentiala. Premierul Florin Citu va fi prezent, luni la Cotroceni, la aceasta 

intrevedere, potrivit agendei prim-ministrului transmisa de Guvern. 

 

Potrivit Administratiei Prezidentiale, calendarul consultarilor este urmatorul: 

 

"- Luni, 5 iulie 2021, de la ora 17:00, la Palatul Cotroceni, intrevedere cu liderii 

coalitiei de guvernare; 

 

- Marti, 6 iulie 2021, de la ora 16:00, la Palatul Cotroceni, intrevedere cu 

conducerea Parlamentului si cu membri ai Comisiilor de Invatamant din cele doua 

camere; 

 

- Miercuri, 7 iulie 2021, de la ora 16:00, la Palatul Cotroceni, intrevedere cu 

partenerii de dialog social din zona educatiei si cu reprezentantii organizatiilor 

nonguvernamentale implicate in proiectul << Romania Educata >> ". 

La discutii, vor fi prezentate principalele zone de reforma si linii de actiune ale 

proiectului "Romania Educata", in vederea realizarii unui consens social si politic, 

care sa garanteze implementarea sa si asumarea transpartinica, mai indica sursa 

mentionata. 

 (Sursa: ziare.com) 

 

 

https://ziare.com/klaus-johannis/
https://ziare.com/stiri/romania/
https://ziare.com/florin-citu/
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 BNR: În criza pandemică avuţia netă a populaţiei a crescut cu aproape 

15%, ajungând la un maxim istoric. Activele imobiliare continuă să 

înregistreze o pondere majoritară (76%), pe fondul ratei ridicate de deţinere a 

imobilelor (95,8%, conform Eurostat) 

 

Avuţia netă a populaţiei se situează la un nivel maxim istoric, după o creştere de 

14,7% în septembrie 2020 faţă de aceeaşi perioadă a anului 2019, potrivit 

Raportului anual al BNR pentru 2020.  
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Activele imobiliare continuă să înregistreze o pondere majoritară (76%), pe fondul 

ratei ridicate de deţinere a imobilelor (95,8%, conform Eurostat).  

La finalul anului 2019,avuţia netă a populaţiei ajunsese la un maxim de 2.157,6 

mld. lei (circa 450 mld. euro), depăşind în premieră nivelul din 2008. Încă din 

2018, avuţia netă a românilor a depăşit pragul de 2.000 mld. lei pentru ca în 2019 

să ajungă la vârful istoric după o creştere de circa 7%.  

BNR a remarcat că situaţia financiară a populaţiei s-a situat pe un trend crescător 

în ultimii ani, percepţia privind capacitatea de economisire intrând în teritoriul 

pozitiv în anul 2019.  

Această dinamică a fost susţinută, de la începutul anului 2019, şi de măsurile BNR 

cu privire la limitarea gradului maxim de îndatorare în accesarea de împrumuturi 

de la instituţiile de credit.  

Un alt element care a contribuit la creşterea capacităţii populaţiei de a face faţă 

unor condiţii nefavorabile a fost consolidarea avuţiei nete, atât pe palierul 

deţinerilor de active imobiliare, dar mai ales pe cel de active financiare, categoria 

din urmă conferind un grad de lichiditate mai ridicat în contextul necesităţii 

acoperirii unor situaţii neprevăzute. 

 (Sursa: zf.ro) 

 

 Rate mai mici pentru creditele noi în lei. IRCC, indicele care a înlocuit 

ROBORUL, a scăzut de la 1 iulie 

Românii care au credite în lei vor da mai puțini bani la bancă, cel puțin până în 

toamnă. Indicele în baza căruia se calculează dobânda a fost stabilit de BNR la 

1,25%. Spre exemplu, pentru un împrumut de 250.000 de lei luat pe o perioadă de 

25 de ani, rata creditului scade cu 55 de lei. 

IRCC, indicele care a înlocuit ROBORUL în calculul dobânzilor pentru creditele 

în lei, a scăzut de la 1 iulie la 1,25% - o reducere semnificativă de la nivelul de 

1,67%, cât era în trimestrul precedent. 
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Practic, românii cu credite în lei vor avea dobânzi mai mici și vor plăti rate mai 

ușor de suportat. 

Scăderea dobânzilor este legată de inflația mai redusă din timpul crizei generate de 

pandemie și a politicii Băncii Naționale de reducere a dobânzii cheie. 

Din primăvară însă, prețurile bunurilor de consum au început iar să crească, 

evoluție care se va reflecta, cu întârziere, și în dobânzi. 

Celălalt indice pentru creditele mai vechi în lei, ROBOR, este acum ceva mai 

mare, de 1,50%. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Cresc ajutoarele sociale: Indicatorul social de referinţă va creşte anual 

La sfârşitul lunii iunie deputaţii au adoptat propunerea legislativă care prevede ca 

valoarea indicatorului social de referinţă se actualizează, din oficiu, în fiecare an, la 

data de 1 martie, cu rata medie anuală a inflaţiei din anul precedent. 

Mai exact, este vorba de propunere legislativă pentru completarea Legii nr.76/2002 

privind sistemul asigurărilor pentru şomaj şi stimularea ocupării forţei de muncă 

care a fost adoptată de Camera Deputaţilor în data de 30 iunie cu 295 de voturi 

pentru, 0 voturi contra şi 0 abţineri. 

Indicatorul social de referinţă se foloseşte, în principal, la calcularea indemnizaţiei 

de şomaj şi a ajutoarelor pentru încălzire. 

Dacă propunerea legislativă intră în vigoare, actualizarea ISR se va face începând 

cu 1 martie 2022. 

De asemenea, valoarea anuală a indicatorului social de referinţă este avută în 

vedere la elaborarea legilor bugetare anual, aşa cum este prevăzut în propunere. 

 Valoarea indicatorului social de referinţă este stabilită în prezent la 500 lei, astfel 

acesta va 
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Indicatorul social de referinţă este definit în legislaţie drept unitatea exprimată în 

lei la nivelul căreia se raportează prestaţiile băneşti - cu excepţia indemnizaţiei de 

şomaj - suportate din bugetul asigurărilor pentru şomaj în vederea încadrării în 

muncă a anumitor categorii de persoane. 

Pentru ca această propunere legislativă să intre în vigoare, trebuie promulgată de 

şeful statului şi apoi publicată în Monitorul Oficial. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 România SE OPUNE unui proiect european propus de mai multe țări care 

vor să se interzică creşterea animalelor pentru blană 

Mai multe țări membre ale UE cer interzicerea permanentă a creșterii animalelor 

pentru blană. Sunt și câteva state care se opun, inclusiv România, 

anunță spotmedia.ro. 

Austria și Olanda conduc o coaliție de țări din UE care solicită Comisiei Europene 

să legifereze în acest sens și să interzică creșterea animalelor pentru blană, în 

Europa. 

Coaliția este susținută de mai multe state membre, dar nu și de România. 

Cele două țări amintite mai sus au transmis o notă de informare CE, susținută și de 

Belgia, Germania și Luxemburg. Asta se întâmpla la ultima întrunire a miniștrilor 

Agriculturii din UE, care a avut loc pe 28 iunie, potrivit Euractiv. 

De exemplu, ministrul german al Agriculturii, Julia Klöckner, a cerut o dezbatere 

publică privind această chestiune încă din noiembrie, când Germania deținea 

președinția rotativă a Consiliului UE. 

În februarie, și ministrul austriac Rudolf Anschober a trimis o scrisoare deschisă 

comisarului UE pentru Sănătate, Stella Kyriakides, pentru a interveni pe marginea 

subiectului. 

 

 

https://spotmedia.ro/
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”A sosit timpul ca UE să facă un pas în față pe această temă și să-și exprime 

respectul față de bunăstarea animalelor și dorința de a pune capăt unei activități 

economice care este, fără îndoială, dăunătoare pentru bunăstarea animalelor”, se 

arăta în scrisoare. 

Italia, Polonia și Bulgaria și-au exprimat sprijinul pentru inițiativă. De asemenea, 

Estonia și Slovenia au făcut același lucru și chiar au interzis deja creșterea 

animalelor pentru blană pe teritoriul lor. 

La rândul său, ministrul italian al Agriculturii, Stefano Patuanelli, a comentat: 

„Astăzi nu există nicio justificare pentru reproducerea animalelor în vederea 

utilizării blănii. Vom acorda orice fel de sprijin pentru a găsi instrumentele 

legislative, pentru ca o poziție comună să existe în toate statele membre, astfel 

încât aceasta să nu mai fie permisă”. 

Irlanda și Slovacia, care sunt și ele susținătoare ale inițiativei, vor fi următoarele 

țări din UE care vor scoate în afara legii creșterea animalelor pentru blana lor, în 

2022 și, respectiv, în 2025. 

În schimb, există și țări care se opun: România, Grecia și Lituania. 

Ungaria sprijină inițiativă, însă doar pentru animalele carnivore, nu și erbivore. 

Și Franța e de acord cu inițiativa, dar vrea ca aceasta să se limiteze la speciile 

sălbatice, făcând o distincție pentru exemplare precum iepurii, care sunt crescuți 

atât pentru carne, cât și pentru blană. 

Propunerea de interdicție a luat avânt în timpul pandemiei de coronavirus atunci 

când autoritățile sanitare au descoperit că nurcile se pot îmbolnăvi de Covid și mai 

pot transmite boala și la om. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Proiect de lege: se schimbă radical Codul Rutier. Amenzi mai mari și puncte 

de penalizare în plus 

În această lună a fost depusă la Senat o propunere legislativă pentru completarea 

Ordonanţei de Urgenţă a Guvernului nr.195/2002 privind circulaţia pe drumurile 

publice, care prevede anumite completări ale articolelor din capitolul VI care 

reglementează infracţiunile şi pedepsele aplicate. 

Propunerea legislativă numărul B277/2021, depusă la Senat în 23 iunie 2021, 

prevede completarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr. 195/2002 privind 

circulaţia pe drumurile publice, scrie Ziarul Financiar. 

Astfel, după punctul 23 de la alineatul (1) al articolului 102, se introduce un nou 

punct, punctul 231, care va avea următorul cuprins: „nerespectarea interdicţiei 

privind ocuparea trotuarelor cu vehicule imobilizate atunci când nu este asigurată 

Iăţimea minimă de cel puţin un metru a trotuarului Iăsat la dispoziţia pietonilor". 

După punctul 10 al literei d) de la alineatul (1) al articolului 108 se introduce un 

nou punct, punctul 101 care va avea următorul cuprins: „nerespectarea interdicţiei 

privind ocuparea trotuarelor cu vehicule imobilizate, atunci când nu este asigurată 

Iăţimea minimă de cel puţin un metru a trotuarului Iăsat la dispoziţia pietonilor". 

Această încadrare a faptei prevede o sancţiune de 6 puncte de penalizare. 

Sancţiunea pentru această încălcare a regulilor este încadrată în clasa a IV-a de 

sancţiuni care prevede între 9 şi 20 de puncte de amendă. 

Clasele de sancţiuni sunt: 

clasa I: 2/3 puncte-amendă; 

clasa a II-a: 4/5 puncte-amendă; 

clasa a III-a: 6 -8 puncte-amendă; 

clasa a IV-a: 9 - 20 de puncte-amendă; 

clasa a V-a: 21- 100 de puncte-amendă. 

 

Ca această propunre legislativă să intre în vigoare, trebuie adoptată de Parlament, 

promulgată de şeful statului şi apoi publicată în Monitorul Oficial. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Deficitul României în comerţul cu produse agroalimentare a ajuns deja la 

peste 755 de milioane de euro, în primul trimestru din 2021 

România a exportat în ianuarie - martie 2021 produse agroalimentare de 1,74 de 

miliarde de euro şi a importat produse de 2,49 miliarde de euro.  

Deficitul României în comerţul cu produse agroalimentare a crescut cu aproape 

66% în primul trimestru din acest an, comparativ cu perioada similară din 2020. 

Deficitul a ajuns până la 755,34 milioane de euro, potrivit datelor furnizate la 

solicitarea Agerpres de Ministerul Agriculturii şi Dezvoltării Rurale. 

Comparativ, în primele trei luni din 2020, deficitul înregistrat în comerţul cu 

produsele agroalimentare a fost de 455,5 milioane de euro. 

Pe relaţia cu Uniunea Europeană, România a consemnat un deficit de 1,154 

miliarde de euro în primul trimestru din acest an, însă în comerţul cu ţările 

extracomunitare a înregistrat un excedent de 398,93 milioane de euro. Anul trecut, 

în perioada analizată, deficitul pe schimburile intra-comunitare s-a apropiat de 963 

de milioane de euro, în timp ce pe ţările terţe excedentul a depăşit uşor 507 

milioane de euro. 

Potrivit datelor statistice, România a exportat, în perioada ianuarie - martie 2021, 

produse agroalimentare, în valoare de 1,74 de miliarde de euro, în scădere faţă de 

perioada similară din 2020, când încasările din exporturile în ţările intra şi 

extracomunitare au depăşit 1,97 miliarde de euro. 

Pe de altă parte, pentru importurile de produse agroalimentare s-au cheltuit în 

primele trei luni ale anului 2020 mai mult de 2,49 miliarde de euro, în timp ce, în 

perioada similară din 2020, sumele au fost uşor mai scăzute, totalizând 2,43 

miliarde de euro. 

Conform datelor MADR, în topul alimentelor exportate care au adus cele mai 

multe încasări în primul trimestru din 2021 au fost: porumbul, cu un total de 

405,38 milioane de euro, seminţele de floarea-soarelui (173,45 de milioane euro), 

grâu şi meslin (170,28 milioane de euro), ţigările de foi, trabucuri şi ţigarete 

(158,25 milioane de euro) şi alte tutunuri şi înlocuitori de tutunuri (74,88 milioane 

de euro). 
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Porumbul ocupă prima poziţie şi în top 5 produse importate în perioada ianuarie - 

martie 2021, cu o valoare de 157,86 milioane de euro, urmat de carnea de porc 

proaspătă refrigerată sau congelată - 123,13 milioane de euro. De asemenea, în 

primul trimestru s-au mai cheltuit aproape 103 milioane de euro pe produse de 

brutărie, patiserie şi biscuiţi, 94,46 milioane de euro pentru preparate folosite în 

hrana animalelor şi 92,07 milioane de euro pentru preparate alimentare 

nedenumite. 

Concomitent, tone de fructe și legume românești sunt aruncate zilnic la gunoi, 

pentru că fermierii români sunt nemulțumiți de prețurile prea mici din piață. 

Producătorii se plâng de faptul că nu au unde să le vândă, iar atunci când reușesc să 

o facă, prețul este unul foarte mic, în comparație cu investiți 

România a încheiat 2020 cu un deficit de 2 miliarde de euro în comerţul cu produse 

agroalimentare 

România a încheiat anul 2020 cu un deficit de aproape două miliarde de euro în 

comerţul cu produse agroalimentare, în condiţiile în care importurile au urcat până 

la 8,9 miliarde de euro, iar exporturile s-au diminuat până la 6,9 miliarde de euro, 

conform datelor MADR. 

„Seceta din anul agricol 2019-2020 a afectat sectorul agroalimentar atât în ceea ce 

priveşte producţiile, cât şi exporturile, astfel încât deficitul balanţei comerciale cu 

produse agroalimentare în anul 2020 a fost de 1,937 miliarde euro, în creştere cu 

58,1% faţă de 2019. Adâncirea deficitului schimburilor agroalimentare a fost 

determinată, în special, de scăderea puternică a exporturilor de grâu, porumb, 

seminţe de floarea-soarelui şi boabe de soia”, susţin reprezentaţii Ministerului 

Agriculturii. 

Numai cu statele UE, deficitul a depăşit 3,175 miliarde de euro (2,654 miliarde de 

euro în 2019), în timp ce excedentul înregistrat cu ţările extracomunitare a coborât 

la 1,236 miliarde de euro anul trecut, de la 1,428 miliarde de euro în 2019. 

Valoarea exporturilor s-a diminuat cu 2,9% în 2020, însumând 6,99 miliarde de 

euro, în timp importurile au crescut din punct de vedere valoric cu 6%, până la 

8,92 miliarde de euro 

(Sursa: Digi 24) 

https://www.digi24.ro/stiri/economie/agricultura/fermierii-romani-arunca-pe-camp-tone-de-legume-nemultumiti-de-preturile-prea-mici-din-piata-1581195


CNSLR Fratia |  Revista Presei 5 iulie 2021 10 

 

 BREAKING Agenția pentru Salvarea Vieților Omenești pe Mare va fi 

desființată după stenogramele DNA, a anunțat ministrul Transporturilor/ 

Cătălin Drulă: Am vorbit și cu premierul, a fost de acord. Atribuțiile vor fi 

preluate de IGSU 

Ministrul Transporturilor, Cătălin Drulă, a anunțat, duminică, faptul că Agenția 

Română pentru Salvarea Vieților Omenești pe Mare va fi desființată. Declarația a 

fost făcută în cadrul unei conferințe de presă din Timișoara. 

Drulă a spus că salută demersul procurorilor DNA care au început o investigație la 

agenția aflată în subordinea Ministerului Transporturilor, acuzațiile magistraților 

fiind de luare de mită, trafic de influență, constituire de grup infracțional, spălare 

de bani și abuz în serviciu. 

Cinci inculpați au fost plasați în arest la domiciliu de Tribunalul Constanța, pentru 

o perioadă de 30 de zile, inclusiv directorul ARSVOM, Daniel Manole. 

 ”Noi aveam un control pornit la cererea mea, control încheiat care a ridicat o 

serie largă de probleme pe seria de achiziții. Această agenție va fi 

desființată, am discutat și cu premierul și și-a dat acordul, iar atribuțiile ei 

vor fi preluate de IGSU. De fapt nici nu-și avea neapărat rostul, iar prin felul 

în care au acționat vedem și aceste acuzații. E un dosar în curs, va trebui să 

ajungă la final, arată că sunt suspiciuni mari de integritate, în orice caz de 

competențe grave. Vom desființa această agenție”, a transmis Cătălin Drulă, 

duminică. 

Ministrul Transporturilor a mai anunțat că a dispus controale și la celelalte instituții 

care apar în stenogramele DNA și că a dispus schimbarea conducerii acestora. 

Context 

Deputatul PNL George Stângă și președintele Consiliului Județean Prahova, Iulian 

Dumitrescu, au fost înregistrați de procurorii DNA chiar în biroul ministrului 

transporturilor în timp ce îi cereau lui Cătălin Drulă, să îi păstreze în funcție pe 

șefii Asociației Române de Salvare a Vieților Omenești pe Mare și Administrației 

Fluviale a Dunării de Jos Galați, după cum rezultă din propunerea de arestare 

preventivă transmisă de procurorii DNA Tribunalului Constanța, consultată de 

G4Media.ro. 
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Totodată, Dumitru Ciobanu, fost general SIE în anii 90, apare în stenogramele 

DNA referitoare la traficul de influență privind favorizarea unei companii turce 

care participa la licitații organizate de Ministerul Transporturilor. 

Din aceleași stenograme reiese că Bogdan Stan, fost șef ANAF în Guvernul PSD și 

actual consilier la Curtea de Conturi, i-a cerut, în luna martie, șefului Curții de 

Conturi din Constanța, Ioan Bobe, să tempereze un control la firma de la care 

Agenția Română pentru Salvarea Vieților Omenești pe Mare (ARSVOM) ar fi 

cumpărat două nave la suprapreț. 

Nu în ultimul rând, procurorii arată în document că omul de afaceri Ion Macovei 

(aflat acum în arest la domiciliu) îi spune lui Mădălin Matica, consilierul 

secretarului de stat Ionel Scrioșteanu, că s-a înțeles cu reprezentanții companiei 

estoniene care furniza navele să primească 5% din profitul estonienilor stabilit la 

25%, adică aproximativ 300.000 lei pentru o navă. 

Lui Mădălin Matica i s-a părut prea mică suma raportată la valoarea contractului, 

mai ales că suma urma a fi împărțită între șapte persoane, arată procurorii DNA în 

documentul consultat de G4Media. 

 (Sursa: G4Media.ro) 

 

 EXCLUSIV. Efectul Kovesi: Guvernul s-a angajat la CEDO să reformeze 

Curtea Constituţională  

Autorităţile române au transmis Curţii Europene a Drepturilor Omului un 

document prin care, în premieră, se angajează să reformeze Curtea Constituţională. 

Documentul face parte din procedura de executare a deciziei CEDO prin care 

România a fost sancţionată pentru modul în care a fost revocat fostului procuror-

şef al DNA, Laura Codruţa Kovesi.  

Conform documentului obţinut de „Adevărul”, Guvernul îşi propune - fără a intra 

deocamdată în detalii - să elimine factorii care au dus la politizarea deciziilor Curţii 

Constituţionale şi să reglementeze posibilitatea de revizuire a deciziilor CCR în 

cazul în care CEDO constată încălcări ale drepturilor fundamentale sau dacă se 

constată, de către Curtea de Justiţie a Uniunii Europene, că a fost încălcat 

principiul supremaţiei dreptului european.  
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Procedural, după ce o decizie a CEDO rămâne definitivă, guvernul sancţionat 

trimite Serviciului de Executări a Hotărârilor CEDO un plan de măsuri prin care se 

implementează decizia. Planul este apoi evaluat de Comitetul Miniştrilor de 

Externe din ţările membre ale Consiliului Europei. Instituţia de contact din 

România prin care se derulează procedura este Agentul Guvernamental pentru 

CEDO, aflat în subordinea Ministerului Afacerilor Externe.  

Datele cazului  

Decizia în cazul Kovesi a fost pronunţată pe 5 mai 2020 şi a devenit definitivă pe 5 

august acelaşi an. Conform sentinţei, România a fost sancţionată pentru că Laurei 

Codruţa Kovesi i-a fost interzis expres, de către Curtea Constituţională, accesul la 

o instanţă administrativă, în care să conteste temeiurile revocării. CCR a statuat că 

procedura revocării se bazează pe raporturi pur constituţionale între actorii 

implicaţi, care nu pot fi judecate de instanţa de contencios administrativ, ci numai 

de către de instanţa de contencios constituţional. CEDO a stabilit însă că prin acest 

fapt a fost încălcat accesul la Justiţie şi dreptul la un proces echitabil.  

De asemenea, CEDO a mai sancţionat faptul că printre capetele de acuzare aduse 

de ministrul Justiţiei de atunci, Tuorel Toader, în sprijinul revocării au fost criticile 

aduse de Kovesi schimbărilor legislative promovate de guvernarea PSD în 

domeniul penal şi al organizării judiciare, ceea ce a încălcat dreptul la liberă 

exprimare.  

La două săptămâni după ce decizia CEDO a rămas definitivă, două asociaţii de 

magistraţi – Forumul Judecătorilor şi Iniţiativa pentru Justiţie – au transmis la 

Strasbourg un memorandul prin care îşi exprimă punctul de vedere privitor la o 

implementare corespunzătoare a deciziei Kovesi vs. România. Printre altele, 

asociaţiile de magistraţi înaintau şi o serie de măsuri – de natură constituţională şi 

legislativă - care vizau reformarea Curţii Constituţionale, ca fiind principala 

responsabilă pentru sancţionarea României:  

* Instituirea unei interdicţii exprese în aşa fel încât conflictele juridice de natură 

constituţională să nu mai poată fi convertite în proceduri de drept comun, 

interferând cu competenţa instanţelor ordinare.  
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* Instituirea posibilităţii de revizuire a unei decizii a Curţii Constituţionale în cazul 

în care CEDO a constatat că prin acea decizie s-a încălcat un drept fundamental.  

* Interdicţia de a fi numite judecător CCR persoanele care au fost membre ale unui 

partid politic cu 5 ani înainte de numire, precum şi interdicţia de a ocupa o funcţie 

politică mai repede de 3 ani de la părăsirea funcţiei de judecător CCR.  

* Reglementarea ca o parte dintre judecătorii CCR să fie numiţi de către autoritatea 

judecătorească, nu doar de către puterea politică, aşa cum e acum.  

Orban latră, dar nu muşcă  

Guvernul Ludovic Orban, sub ministeriatul lui Cătălin Predoiu la Justiţie, a 

elaborat şi transmis la Strasbourg un plan de măsuri pentru implementarea deciziei 

CEDO, dar a omis complet să propună ceva referitor la reformarea Curţii 

Constituţionale.  

Asta în pofida faptului că, pe tot parcursul anului cât a fost premier, Ludovic 

Orban a formulat deseori critici la adresa Curţii Constituţionale, insistând pe 

nevoia de refomră a acestei instituţii.  

Magistraţii insistă  

Sesizând omisiunea, Forumul Judecătorilor a transmis un nou memorandum, în 

care a insistat pentru nevoia de reformare a CCR. Ca urmare a acestui demers, 

organismul european a cerut autorităţilor române să exprime un punct de vedere 

asupra acestui de-al doilea memorandum.  

După ce a solicitat şi colectat puncte de vedere de la mai multe instituţii relevante, 

ministrul de Externe a transmis Comitetului Miniştrilor, prin Agentul 

Guvernamental, un răspuns în care, privitor la Curtea Constituţională, se arată:  

„În ceea ce priveşte reglementarea posibilităţii de a fi revizuite deciziile Curţii 

Constituţionale a României în cazul în care CEDO constată încălcarea drepturilor 

fundamentale sau Curtea de Justiţie a Uniunii Europene constată o încălcare a 

principiului supremaţiei dreptului european, Ministerul Justiţiei informează că 

analizează oportunitatea de modificare a legii nr. 47/1992 privind organizarea şi 

funcţionarea Curţii Constituţionale.  
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În fine, Ministerul Justiţiei informează că, în programul de guvernare al actualului 

Executiv, a fost prevăzut obiectivul reformării CCR în sensul eliminării factorilor 

care au condus la politizarea deciziilor sale şi, în acest scop, a fost decisă crearea 

unei comisii parlamentare care trebuie să prezinte un proiect de reformare a CCR 

până la finalul primului an de guvernare”. 

(Sursa: adevarul.ro) 

 

 Rompetrol: Cei doi răniți în explozia de vineri ce sunt internați la Floreasca 

vor fi transferați în străinătate 

Cele două persoane rănite în explozia de vineri de la Rafinăria Petromidia, 

internate la spitalul Floreasca din Capitală, vor fi transferate la o clinică de 

specialitate din străinătate, cu sprijinul autorităţilor şi în acord cu dorinţa familiilor 

acestora, informează duminică, într-un comunicat de presă, KMG International, 

acţionar majoritar al Rompetrol Rafinare. 

"Cu sprijinul autorităţilor şi în acord cu dorinţa familiilor, compania depune, în 

continuare, toate eforturile pentru transferul rapid al celor doi colegi internaţi la 

Spitalul Clinic de Urgenţă "Floreasca" către o clinică de specialitate din străinătate. 

Conform ultimelor evaluări făcute de medicii specialişti din Spitalul Clinic de 

Urgenţă "Floreasca", starea celor doi colegi este stabilă, având arsuri pe 

aproximativ 35% din suprafaţa corpului. În această dimineaţă, s-a primit acordul 

din partea medicilor pentru transfer. 

Colegul de 27 de ani internat în Constanţa a început să meargă si se recuperează 

rapid dupa intervenţia chirurgicală de vineri seară. Cadrele medicale de la Spitalul 

Judeţean Constanta estimează că acesta va fi externat în perioada următoare", se 

spune în comunicat. 

Potrivit sursei citate, toate costurile de spitalizare şi tratament vor fi suportate de 

Rompetrol Rafinare şi KMG International. 

O explozie urmată de un incendiu s-a produs vineri la Rafinăria Petromidia, în 

urma evenimentului un bărbat şi-a pierdut viaţa şi cinci au fost răniţi, iar dintre 

aceştia patru au fost spitalizaţi. 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24895311-explozie-platforma-petromidia-raniti-planul-rosu.htm
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Procurorii din Constanța au deschis un dosar penal pentru ucidere din culpă, 

vătămare corporală din culpă și distrugere din culpă, în urma exploziei de la 

Rafinăria Petromidia, soldată cu moartea unei persoane și rănirea altor cinci 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Vești bune de la Comisia Europeană pentru Români! Cei care desfășoară 

activități în aceste domenii pot primi ajutoare de până la 1,8 milioane de euro 

În urma unei solicitări făcute de Ministerului Finanţelor de a prelungi programul 

IMM Invest România şi subprogramul Agro IMM Invest, Comisia Europeană a 

fost de acord cu mărirea termenului până la data de 31 decembrie 2021. Pe lângă 

aceasta, s-au majorat și plafoanele schemei de ajutor de stat de la 800.000 euro la 

1,8 milioane de euro pentru fiecare întreprindere. 

Demersurile Ministerului Finanţelor au fost făcute ca urmare a impactului benefic 

pe care programele l-au avut asupra economiei, cât şi a interesului IMM-urilor de a 

accesa în continuare credite cu garanţii de stat. 

„Aprobarea Comisiei Europene de continuare a programului IMM Invest România 

şi a subprogramului Agro Invest vine ca o recunoaştere a adecvării şi eficienţei 

măsurilor de sprijin care susţin mediul antreprenorial românesc. Infuzia de capital 

atrasă prin programul IMM Invest în anul 2020, care a depăşit 15 miliarde lei, prin 

acordarea a peste 25.500 de credite garantate de stat, continuă şi în anul 2021. O 

altă veste bună este că, prin decizia Comisiei Europene, suntem în măsură să 

majorăm plafoanele schemei de ajutor de stat, pentru a putea susţine accesul la 

finanţare a peste 58.000 de beneficiari în cei doi ani de funcţionare a Programului, 

în limita plafonului anual de garantare, în valoare de 15 miliarde lei”, a declarat 

ministrul Finanţelor, Alexandru Nazare. 

Potrivit acestuia, până în prezent, Ministerul Finanţelor, prin Fondul Naţional de 

Garantare a Creditelor pentru Întreprinderile Mici şi Mijlocii, a alocat IMM-urilor 

sume de peste 222 milioane de lei, pe parcursul anului 2020, şi peste 246 milioane 

de lei, pe parcursul acestui an, reprezentând comisioane şi dobânzi. 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24898056-explozia-petromidia-procurorii-deschis-dosar-penal-pentru-ucidere-vatamare-corporala-distrugere-fapte-din-culpa.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24898056-explozia-petromidia-procurorii-deschis-dosar-penal-pentru-ucidere-vatamare-corporala-distrugere-fapte-din-culpa.htm
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 „Aceste date arată că programele dezvoltate sunt un succes care plasează 

economia României într-un grafic de dezvoltare ascendent”, a punctat Nazare. 

Aferent aprobării Comisiei Europene de a continua Programul IMM Invest, Fondul 

Naţional de Garantare a Creditelor pentru IMM-uri (FNGCIMM) a îmbunătăţit 

procedura de implementare a programului prin majorarea plafoanelor schemei de 

ajutor de stat, de la 100.000 euro la 225.000 de euro pentru companiile care 

realizează producţie primară de produse agricole, de la 120.000 euro la 270.000 de 

euro pentru companiile din sectorul pescuitului şi acvaculturii şi de la 800.000 euro 

la 1,8 milioane de euro pentru fiecare întreprindere. 

De asemenea, cuantumul împrumuturilor a fost dimensionat în funcţie de necesarul 

de lichidităţi şi de dimensiunea întreprinderii, respectiv 18 luni în cazul IMM-

urilor sau 12 luni în cazul întreprinderilor mici cu capitalizare de piaţă medie. 

Conform datelor FNGCIMM, la data de 30 iunie 2021, au fost înregistrate în 

aplicaţia instituţiei un număr de 8.144 de solicitări de garantare, dintre care 

aproximativ 7.252 sunt aferente Programului IMM Invest, indicând un grad de 

consum al plafonului alocat iniţial de peste 44%, restul de 891 de solicitări fiind în 

cadrul Subprogramului Agro IMM Invest, cu un grad de consum al plafonului 

alocat iniţial de peste 85%. Pe parcursul a două luni de funcţionare a Programului, 

au fost aprobate 4.106 credite, cu o valoare de finanţare de aproximativ 3,72 

miliarde lei şi o valoare de garantare de aproximativ 3,05 miliarde lei, informează 

adevărul.ro 

(Sursa: adevarul.ro) 

 

 

 

 

 

 

https://adevarul.ro/economie/stiri-economice/Intreprinderile-primi-18-milioane-euro-comisia-europeana-aprobat-majorarea-plafoanelor-imm-invest-prelungirea-programului-1_60df191a5163ec4271afb698/index.html?fbclid=IwAR0Nc4A_HdK6FJoIHYHFir47cOWvD6xy4WmwRjb9jLgvmh8V8ViGEAsWI08
https://adevarul.ro/economie/stiri-economice/Intreprinderile-primi-18-milioane-euro-comisia-europeana-aprobat-majorarea-plafoanelor-imm-invest-prelungirea-programului-1_60df191a5163ec4271afb698/index.html?fbclid=IwAR0Nc4A_HdK6FJoIHYHFir47cOWvD6xy4WmwRjb9jLgvmh8V8ViGEAsWI08
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 România, pe ultimul loc din UE în privința numărului adulților care 

urmează cursuri de formare profesională (1% din populația de 25-64 de ani). 

Este printre puținele țări în care tendința în acest sens nu a crescut în ultimii 

zece ani. 

România are cel mai mic procent, de numai 1%, fiind urmată de Bulgaria, 

Slovacia, Croația, Polonia, Grecia și Cipru, care nu depășesc 5%. 

Obiectivul programului european ”Educația și Formarea profesională a adulților” 

este ca 15% dintre adulții între 25 și 64 de ani, din fiecare stat, să participe la 

activități de învățare.  

De altfel, ținta a fost depășită doar în statele nordice, Olanda, Estonia și 

Luxemburg.  
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Biroul de statistică al UE arată că numărul adulților care participă la ”cursuri de 

formare pe tot parcursul vieții”, raportat la grupa de populație determinată, a 

crescut între 2010 și 2019, dar în 2020 a scăzut cu 1,6 puncte procentuale, până la 

9,2%. Anul trecut, indicatorul a crescut ușor în numai trei țări membre: Spania 

(+0,4 puncte procentuale), Grecia și Lituania (fiecare cu +0,2 pp). 

”Învățarea pe tot parcursul vieții include educația și îngrijirea preșcolarilor, 

educația școlară, învățământul superior, educația adulților și formarea continuă. 

Principalele obiective ale învățării pe tot parcursul vieții privesc dezvoltarea 

completă a unei persoane și dezvoltarea durabilă a societății. Învățarea pe tot 

parcursul vieții este axată pe dobândirea și dezvoltarea competențelor cheie și a 

competențelor specifice unui domeniu de activitate sau unei calificări”, potrivit 

rețelei europene Eurydice, destinată informării despre educație. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 RUȘINOS Românii, cei mai săraci europeni când vine vorba de averea 

financiară. Țara care se află la polul opus 

Românii se află pe ultimul loc într-un clasament european al averii financiare nete 

realizat de banca centrală a Danemarcei, sub Slovacia, Bulgaria şi Polonia. 

Averea financiară reprezintă diferenţa între activele financiare şi pasive. Între 

active intră depozitele constituite de gospodării şi activele legate de pensii. Topul 

surprinde prin faptul că Bulgaria, considerată cea mai săracă economie europeană, 

este foarte apropiată de Polonia, cea mai puternică economie est-europeană. 

Bulgarii, în schimb, au cele mai mici pasive, ca şi românii, de altfel, scrie ZF. 

Cehia şi Ungaria sunt ţările est-europene cu cele mai bune poziţii. 

Familiile daneze sunt cele mai bogate din Uniunea Europeană, deţinând cel mai 

ridicat volum de cash şi economii pentru pensie, relevă ultimele date ale băncii 

centrale daneze, scrie Bloomberg. 

 

 

https://eacea.ec.europa.eu/national-policies/eurydice/content/adult-education-and-training-64_ro
https://eacea.ec.europa.eu/national-policies/eurydice/content/adult-education-and-training-64_ro
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Pe cap de locuitor, danezii deţin active financiare de aproximativ 1,3 milioane de 

coroane (208.000 de dolari), mai mult decât dublul mediei UE, potrivit calculelor 

realizate de banca centrală daneză pe baza datelor BCE şi Eurostat. Suma rezultă în 

urma scăderii datoriilor. 

Astfel, Danemarca se situează pe primul loc, urmată fiind de Olanda, Suedia, 

Luxemburg şi Belgia. Danezii ocupă prima poziţie în clasamentul activelor 

financiare deşi băncile din această ţară transferă în număr din ce în ce mai mare do-

bânzile negative adoptate de banca centrală către deponenţi. 

Danemarca deţine recordul mondial la capitolul dobânzi negative după ce banca sa 

centrală le-a impus în 2012 pentru a controla cursul de schimb. 

Camilla Poulsen, economist în cadrul Nykredit Wealth Management din 

Copenhaga, spune că poziţia de top deţinută de Danemarca are în mare măsură 

legătură cu deciziile luate cu decenii în urmă privind introducerea de programe de 

economii pentru pensie care încep odată cu angajarea. 

Poulsen, în vârstă de 50 de ani, arată că ea însăşi a început să economisească, deşi 

cu reticenţă, la vârsta de 19 ani. 

Gospodăriile daneze mai deţin însă un record: se numără printre cele mai 

îndatorate din Europa, cu credite în mare parte ipotecare. Potrivit datelor băncii 

centrale, datoriile pe cap de locuitor se situează în jurul a 560.000 de coroane. 

Totuşi, 86% din datoriile respective au garanţii care nu sunt incluse în calculul 

avuţiei gospodăriilor, arată banca centrală. Între timp, preţurile locuinţelor se 

situează la maxime record. 

În realizarea clasamentului, banca centrală daneză avertizează că în compararea 

avuţiei financiare nete la nivel de ţări trebuie să se ţină cont, printre altele, de faptul 

că ar putea exista o diferenţă în ceea ce priveşte impozitatea activelor financiare, ca 

de exemplu pensiile. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 5 iulie 2021 20 

 

 Rușine națională! 12 state UE au deja adoptate PNRR-urile. România, 

chemată la 'mărire' în toamnă 

Grecia, Luxemburg, Danemarca, Spania, Portugalia, Austria, Slovacia, Letonia, 

Germania, Italia, Belgia şi Franţa se pot apuca de lucru, acestea fiind ţările care au 

deja Planurile Naţionale de Redresare şi Rezilienţă (PNRR) aprobate de Comisia 

Europeană, scrie ZF. 

România aşteaptă unda verde abia la toamnă şi între timp riscă să piardă şi un an 

pentru utilizarea banilor din Fondul de Modernizare. Există însă o veste bună, 

potrivit guvernului: mai sunt şi alte ţări ca noi, informează Mediafax. 

„România are oportunitatea de a accesa, în perioada 2021-2030, circa 6-7 miliarde 

euro din suma alocată prin Fondul pentru Modernizare. Ţara noastră riscă să rateze 

primul an din acest program investiţional, din cauza lipsei mecanismelor naţionale 

de implementare a proiectelor de modernizare energetică“, spun consultanţii de la 

Horvath. 

Fondul de Modernizare este special croit pentru zece ţări cu venituri mai scăzute, 

banii fiind destinaţi proiectelor de energie regenerabilă, eficienţă energetică, 

stocarea energiei, îmbunătăţirea infrastructurii energetice şi tranziţia justă din 

regiunile miniere. 

De exemplu, Cehia se numără prin cele cinci ţări care au finalizat deja cadrele de 

implementare a proiectelor prin care vor accesa Fondul pentru Modernizare. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 SURSE Parchetul European PREIA FRÂIELE în aproape 15 dosare penale 

românești cu SCURGERE de FONDURI UE - DNA: 234 de cauze au fost 

propuse EPPO 

Surse judiciare afirmă pentru STIRIPESURSE că EPPO, Parchetul Uniunii 

Europene, ar fi preluat pentru continuarea cercetărilor aproximativ 15 dosare 

penale aflate la DNA, și în care se fac investigații privind fraudarea bugetului UE. 

Potrivit acestora dosarele vor fi instrumentate tot în România, de către procurori 

români dar care operează pentru EPPO. 
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Aceleași surse au explicat că dacă în respectivele dosare procurorii de anchetă vor 

dori să ia măsuri preventive față de cei anchetați acestea vor fi analizate de către 

judecători de drepturi și libertăți din România, la patru instanțe anume desemnate 

pentru astfel de proceduri în dosare EPPO. 

Este vorba despre Curțile de Apel Timișoara, Cluj, Iași și București, și instanțele 

aflate în arondismentul acestora. 

Sursele citate nu au putut oferi detalii privind numărul persoanelor deja cercetate în 

aceste dosare, stadiul cercetărilor sau suma considerată fraudată din bugetul UE 

până la acest moment. 

Aproape 240 de dosare propuse de DNA 

Direcția Națională Anticorupție a răspuns oficial STIRIPESURSE și arată că 

structura a propus EPPO 234 de dosare spre „evocare”, mai precis pentru preluarea 

cercetărilor, dar nu oferă detalii privind numărul dosarelor pe care EPPO le-a 

„evocat”. 

„DNA (structura centrală și teritorială) a transmis către Parchetul European 

(EPPO) o informare privind 234 de dosare penale care ar îndeplini criteriile 

necesare pentru ca Parchetul European să își exercite dreptul de evocare (preluare), 

în conformitate  cu Regulamentul 1939/2017 privind operaționalizarea EPPO și cu 

Legea Nr. 6 din 18 februarie 2021privind stabilirea unor măsuri pentru punerea în 

aplicare a Regulamentului (UE) 2017/1.939. 

În acest moment, nu vă putem oferi date despre numărul dosarelor preluate de 

EPPO din totalul precizat mai sus, acest tip de informații nefiind gestionat de către 

DNA. 

Cele 234 dosare la care ne-am referit anterior au ca obiect infracțiuni de fraudă a 

fondurilor europene , așa cum sunt prevăzute de dispozițiile art.181, art.182și 184 

din Legea 78/2000 (folosirea sau prezentarea de documente ori declarații false, 

inexacte sau incomplete, care are ca rezultat obținerea pe nedrept de fonduri 

europene sau schimbarea, fără respectarea prevederilor legale, a destinației 

fondurilor europene)”, se arată în răspunsul Direcției adresat STIRIPESURSE. 
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Prim dosar de mare amploare pe masa EPPO 

Conflictul de interese de care este acuzat premierul ceh, miliardarul Andrej Babis, 

în calitate de politician şi om de afaceri, a fost adus în faţa noului Parchet 

European (EPPO) care a început să lucreze la 1 iunie, a anunţat joi un procuror de 

la Praga, notează AFP. 

Rapoarte "pe două subiecte au fost trimise noului parchet" european, a declarat 

pentru AFP procurorul Boris Havel, ca răspuns la o întrebare, fără a oferi detalii, 

informa Agerpres. 

EPPO, însărcinat cu lupta împotriva fraudei, va monitoriza în special utilizarea 

celor 750 de miliarde de euro din planul de relansare care urmează să fie distribuiţi 

pentru a ajuta ţările Uniunii Europene să facă faţă consecinţelor crizei sanitare. 

 

Într-un raport de audit făcut public în aprilie, Comisia Europeană a estimat că rolul 

dublu al lui Andrej Babis în calitate de prim-ministru şi proprietar al holdingului 

ceh Agrofert (agroalimentare, produse chimice, mass-media), care i-a permis să-şi 

construiască averea, este un conflict de interese. 

 

Andrej Babis, al cincilea cel mai bogat om din Cehia, a negat că ar fi acţionat 

ilegal. 

 

El a susţinut că a transferat proprietatea holdingului Agrofert către două fonduri 

fiduciare în februarie 2017, când era ministru de finanţe, pentru a respecta o lege 

anticorupţie personalizată pentru el şi denumită "Legea Babis". 

 

Dar documente accesibile publicului arată că el este în continuare adevăratul 

proprietar al Agrofert. 

 

Comisia Europeană a ajuns la aceeaşi concluzie, subliniind că Babis exercită "o 

influenţă decisivă asupra fondurilor fiduciare". 
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"Societăţile grupului nu ar fi trebuit să primească subvenţii", a estimat Comisia. 

Toate ajutoarele şi subvenţiile acordate după februarie 2017, dată la care Babis a 

transferat proprietatea asupra Agrofert către fondurile fiduciare, sunt considerate 

ilegale, potrivit acesteia. 

Raportul solicita o corecţie financiară de 100% din cheltuielile declarate pentru 

toate subvenţiile acordate Agrofert după 2017. 

 

Babis s-a mai confruntat, joi, cu o moţiune de încredere, depusă de opoziţie pentru 

presupusul său conflict de interese şi proasta sa gestionare a pandemiei de COVID-

19. 

 

Premierul a supravieţuit votului, opoziţia obţinând doar 89 de voturi din totalul 

celor 200 de parlamentari. 

 

Chiar dacă ar fi pierdut acest vot, preşedintele Milos Zeman, un aliat al lui Babis, a 

făcut cunoscut că acesta va rămâne în funcţia de prim-ministru până la alegerile 

generale programate pentru 8 şi 9 octombrie. 

 

Joi, în plenul parlamentului, Babis a atacat UE: "Nimeni din străinătate nu se va 

amesteca în treburile noastre", a exclamat el. 

 

"Nu vrem ca Parlamentul European, fanaticii verzi, să ne conducă ţara", a adăugat 

el. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Comisia Europeană vrea să impună o taxă minimă de poluare pentru 

avioane, la nivelul UE 

Comisia Europeană a redactat un proiect pentru impunerea unei taxe minime de 

poluare pentru avioane, în condiţiile în care vrea să respecte obiective mai 

ambiţioase pentru combaterea schimbărilor climatice, potrivit documentelor văzute 

de Reuters și citate de news.ro. 
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Executivul UE lucrează la reformarea taxării energiei în UE, în cadrul unui pachet 

de măsuri pe care le va propune pe 14 iulie, pentru respectarea unei ţinte de 

reducere a emisiilor de gaze cu efect de seră cu 55% până în 2030, faţă de 

nivelurile din 1990. 

Un proiect al propunerii fiscale a Comisiei vizează aviaţia, care scapă de taxele UE 

pe combustibil. 

Această scutire ”nu este coerentă cu provocările şi politicile climatice actuale”, se 

menţionează în document, care adăugă că normele fiscale ale UE promovează 

combustibilii fosili peste sursele de energie ecologică şi au nevoie de rescriere 

pentru a susţine obiectivele climatice ale blocului european. 

Propunerea ar impune un nivel minim de impozitare la nivelul UE pentru 

produsele energetice furnizate drept combustibili pentru aeronavele care efectuează 

zboruri în UE. 

Din 2023, rata minimă de impozitare pentru combustibilul pentru aviaţie ar începe 

de la zero şi va creşte treptat pe o perioadă de 10 ani, până la impunerea unei taxe 

complete. 

Proiectul nu menţionează care va fi nivelul final al taxei. 

Combustibilii durabili, inclusiv hidrogenul regenerabil şi biocombustibilii avansaţi, 

nu ar fi supuşi taxelor minime ale UE în perioada respectivă de 10 ani. 

Comisia a refuzat să comenteze proiectul de propunere, care ar putea fi modificat 

înainte de publicare. 

Introducerea propunerilor ar putea fi dificilă din punct de vedere politic. 

Modificările cotelor de impozitare din UE necesită aprobarea unanimă din partea 

celor 27 de ţări din UE, ceea ce înseamnă că un singur stat le-ar putea respinge prin 

veto. 

Ţările UE sunt responsabile de stabilirea impozitelor naţionale, dar Bruxelles-ul 

poate stabili cote minime la nivel european. 
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Taxele se vor baza pe conţinutul energetic al combustibilului şi pe performanţa de 

mediu, ceea ce înseamnă că combustibilii poluanţi ar deveni mai scumpi. 

Scopul este de a încuraja companiile aeriene să înceapă trecerea la combustibili 

durabili, cum ar fi e-kerosenul, pentru a reduce emisiile de gaze cu efect de seră. 

Utilizarea unor astfel de combustibili a fost îngreunată de costurile ridicate şi 

reprezintă mai puţin de 1% din consumul de combustibil european pentru avioane. 

De asemenea, Bruxelles-ul este de aşteptat ca luna viitoare să propună cerinţe 

pentru companiile aeriene de a utiliza o cotă minimă de combustibili durabili, 

pentru a stimula cererea pentru aceştia. 

Cota minimă de impozitare a UE nu se va aplica zborurilor destinate exclusiv 

mărfurilor sau ”zborurilor de agrement” şi ”aviaţiei de afaceri”. 

Aceasta ar putea include utilizarea recreativă a unei aeronave sau a unei companii 

care utilizează un avion, nu pentru închiriere publică, pentru a-şi desfăşura 

activitatea. 

Statele membre ar putea alege să taxeze combustibilul acestor zboruri la nivel 

naţional. Proiectul de propunere ar introduce, de asemenea, cote minime de 

impozitare pentru combustibilii poluanţi utilizaţi pentru navigaţia pe apă, pescuit şi 

transportul de mărfuri în UE. 

(Sursa: news.ro) 

 

 Preturile la transportul maritim de marfa au atins un nivel record. "Practic 

ramanem fara nave si containere goale" 

Pandemia de coronavirus si-a pus amprenta si asupra transportului maritim de 

marfuri. Acestea au atins un nivel record la 18 luni, dupa ce, din cauza evolutiei 

imbolnavirilor de COVID-19, au fost perturbate lanturile logistice in domeniul 

transportului maritim si a dus cererea la un nivel foarte mare, informeaza AFP. 

 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 5 iulie 2021 26 

 

"Practic ramanem fara nave si containere goale", a declarat Alan Murphy, 

presedintele firmei de consultanta Sea Intelligence. "Exista un deficit urias de 

containere goale, care sunt in locul nepotrivit, sunt blocate in porturi si nu in Asia, 

unde sa fie gata pentru a fi incarcate", a adaugat Murphy. 

 

Indicele Freightos Baltic Index (FBX), un indicator de referinta cu privire la costul 

transportului unui container de marfa pe marile rute de shipping, s-a triplat in 

decurs de un an ajungand la 7.000 de dolari (5.900 de euro) pentru o calatorie din 

China spre coasta de vest a SUA. Costul unei calatorii spre Europa a depasit 

10.000 de dolari, comparativ cu doar 1.600 de dolari in aceiasi perioada a anului 

trecut. 

 

Alan Murphy spune ca aceasta situatie fara precedent a agravat necazurile din 

ultimii zece ani, care in opinia sa au fost "nefavorabili pentru companiile de 

shipping". Din cauza supracapacitatii existente in sector, "companiile au pierdut 

bani de fiecare data cand au transportat un container". 

 

Pandemia de COVID-19, care initial a paralizat practic transportul maritim 

mondial, a provocat "o scadere fara precedent a cererii" in industria de shipping", 

sustine Didier Rabattu, de la Lombard Odier Investment Managers. In randul 

consumatorilor americani si europeni s-a inregistrat, insa, o tendinta diferita. 

Blocati in case in timpul carantinei acestia nu incetat sa mai cheltuie bani la 

restaurante si pentru a merge in vacanta si, in schimb, si-au folosit fondurile pentru 

a achizitiona produse manufacturate, majoritatea importate din Asia. 

 

"Imaginati-va cate televizoare puteti cumpara in schimbul unei excursii la schi 

timp de o saptamana pentru patru persoane", spune Paul Tourret, directorul 

Institutului francez de economie maritima (ISEMAR). 

 

Aceasta tendinta a fost agravata de perturbarile inregistrate in randul operatiunilor 

de incarcare si descarcare, de restrictiile impuse de COVID, precum si de 

evenimente neprevazute precum blocarea Canalului Suez in luna martie. 
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O consecinta a acestei evolutii este ca proprietarii de nave inregistreaza profituri 

record. De exemplu, compania franceza de shipping CMA CGM a raportat un 

profit net de peste doua miliarde de dolari in primul trimestru al acestui an, de 40 

de ori mai mult decat in perioada similara a lui 2020. 

 

Rivalul danez AP Moller-Maersk a raportat, la randul sau, un profit net si mai 

mare, de 2,7 miliarde dolari in primele trei luni ale anului. 

 

Pretul transportului cu containere maritime depinde de nivelul cererii, dar si de 

capacitatea existenta la nivelul ofertei pentru a indeplini cererea. "Daca proprietarii 

de nave vor decide sa intre intr-un razboi al preturilor este un alt factor", a spus 

Paul Tourret. Niciunul dintre proprietarii de nave nu are interesul ca preturile sa 

scada. Disciplina lor colectiva trebuie sa fie astazi sa nu reduca preturile", a afirmat 

Tourret. Potrivit acestuia, situatia ar putea sa se prelungeasca, unul dintre motive 

fiind nevoia de a transporta bunuri perisabile. 

 

La randul sau, Jean-Marc Lacave, directorul general de la Asociatia Armatorilor 

din Franta, se asteapta ca situatia sa revina la normal abia dupa primul trimestru 

din 2022. "Cred ca am atins un nivel maxim. Daca cererea va continua sa creasca, 

exista un risc semnificativ ca preturile sa inceapa sa creasca din nou, dar suntem 

mai mult sau mai putin in varful curbei", a apreciat Lacave. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Donald Tusk renunţă la șefia Partidului Popular European și se 

concentrează pe politica internă din Polonia. Discuțiile despre succesiune 

încep în toamnă 

Fostul preşedinte al Consiliului European Donald Tusk a anunţat duminică, la 

Varşovia, că va renunţa la postul de preşedinte al Partidului Popular European, 

după ce sâmbătă el a preluat conducerea partidului polonez Platforma Civică (PO), 

marcând astfel revenirea sa pe scena politică din Polonia, transmite Agerpres. Tusk 

este preşedintele PPE începând din toamna lui 2019. 
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El a mai spus că discuţiile privind succesorul său la preşedinţia PPE vor începe în 

toamna acestui an. 

PPE este condus de o echipă din care face parte și europarlamentarul liberal 

Siegfried Mureșan, singurul român din boardul de conducere. 

”Desigur, oficial eu pot fi şeful partidului… şi al Partidului Popular European, ce 

reuneşte numeroase partide europene. Dar aşa cum am spus, intenţia mea este de a 

fi implicat 100%, nu 90% sau 80%, în problemele poloneze, aşadar mi-am 

informat deja partenerii, premierii şi preşedinţii din Partidul Popular European, că 

am luat decizia de a reveni în politica poloneză”, a explicat Donald Tusk. 

În 2001, Donald Tusk a fost unul dintre fondatorii Platformei Civice, care după 

alegerile parlamentare din 2019 a format Coaliţia Civică, alături de alte partide mai 

mici. El este considerat principalul opozant al lui Jaroslaw Kaczynski, liderul 

partidului conservator naţionalist Lege şi Justiţie (PiS), aflat la guvernare la 

Varşovia. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 


